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PAT DONNEZ

‘IK BEN EEN WANDELENDE

PARADOX’
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Er is in de media een echte
klaagrage de afgelopen
jaren, met ‘Grumpy Old
Men’ of ‘Room 101’ op de
BBC en boeken als ‘Is It
Just Me, Or is Everything
Shit’? Heeft dat jou aange-
zet tot ‘Bromberen’?
Donnez: Ik wou gewoon
weten wat je zou krijgen als
je al die verzuring en verzeu-
ring die we de laatste tijd
over ons heen krijgen, bij 
elkaar brengt. Het jeukte al
een hele tijd om die vermale-
dijde zagen en chagrijnige
azijnpissers in ons land eens
te kakken te zetten. Daarom
is het programma ook zo
over the top. Maar we lachen
natuurlijk tegelijk met ons-
zelf, met wat voor klagers we
zelf zijn.
Iemand als Michiel Hen-
dryckx leeft zich wel heel

erg in. Hij balanceert
soms op het randje van
haat.
Donnez: Ik begin me stilaan
zorgen te maken over hem.
Er zijn bepaalde mensen die
ik niet te vaak mag uitnodi-
gen, al is het maar uit cardio-
vasculaire overwegingen.
(lacht) Maar we amuseren
ons ontzettend. Vanaf het mo-
ment dat we binnengaan tot
we weer buitenkomen, staat
het schuim ons op de bek.
Yves Desmet schrijft in
zijn krant ‘De Morgen’ af
en toe scherpe columns
over hoe Vlamingen een
volk van verwende klagers
geworden is, maar in
‘Bromberen’...
Donnez:... doet hij lustig
mee (lacht). Eigenlijk is
Bromberen een programma
over diepe bekommernis.

Mensen als Yves Desmet of
Michiel Hendryckx zijn in es-
sentie idealisten. Ze maken
zich echt zorgen om de
samenleving, en daarom er-
geren ze zich zo. Tegelijk
haal je dat geklaag, door zo
in overdrive te gaan, ook een
beetje over de hekel. Maar
dat is alleen voor wie het wil
zien. We krijgen reacties van
mensen die gegierd hebben
van het lachen, maar er zijn
ook luisteraars die zeggen:
‘Eindelijk eens iemand die
ons een spiegel voorhoudt.’
Wat vind je van de kritiek
dat jullie snobs zijn die
neerkijken op het ‘kloot-
jesvolk’? Zoals Desmet die
claimt dat ‘barbecuen be-
wijst dat Darwin gelijk had
en we inderdaad afstam-
men van de apen’.
Donnez: Die kritiek is te-

recht. In de eerste aflevering
hing er te veel een arrogante,
zelfverzekerde sfeer, genre
‘kijk eens hoe goed wij zijn
en hoe dom het gewone
volk’. En dat wil ik absoluut
niet. Ik heb toen meteen aan
de noodrem getrokken. De
gasten moeten zich ook
kwetsbaar opstellen. Julien
Vrebos is daar een perfect
voorbeeld van: die kan de
baas van De Post fileren,
maar dan op zo’n charmante
manier dat je bijna medelij-
den gaat krijgen. Wat natuur-
lijk ook weer niet de bedoe-
ling is.
Nog een andere kritiek:
waar zijn de vrouwen?
Donnez: ‘Zijn er geen brom-
poezen?’, zoals een vrouwe-
lijke luisteraar vroeg. Wees
gerust, ze komen eraan. Het
is ook mijn ambitie om via
Bromberen een paar men-
sen, en dus ook vrouwen, te
lanceren, mensen die je leert
kennen via het programma.
Je eigen rol is beperkt tot
aangever. Ben je zelf ook
een brombeer à la Michiel
Hendryckx?
Donnez: (lacht) Ik mag
hopen van niet, want dan
heb ik niet lang meer te
leven. Maar dat klagen zit
wel in me. Ik was verrast dat
een deel van de Titaantjes-
luisteraars mee is gekomen,
maar iemand schreef mij: ‘Als
je in Titaantjes gewoon je
vragen overhield, dan bleek
dat je toch ook een stukje
kon zeuren. Het leek wel
alsof iemand niet gelukkig
mócht zijn, en als hij het dan
was, dan begon je hem me-
teen verdacht te vinden.’
Ik kijk toch met een zekere
verontwaardiging naar de
wereld. Ik vind het bijvoor-
beeld een schande dat je bij
de VRT je gasten niet eens
een behoorlijke kop koffie
kan serveren. In een voor-
naam instituut als het onze
zou de koffie uitgeschonken
moeten worden in porselei-

In ‘Titaantjes’ was hij de diepgravende interviewer,
in ‘Bromberen’ is hij de welbespraakte zeurpiet.
Maar Pat Donnez heeft nog meer alter ego’s in zijn
lichaam zitten; binnenkort laat hij zelfs de dichter in
zich los. ‘Ik heb echt het gevoel dat ik maar tien procent
van wat ik kan aan de wereld laat zien.’
Door Stefaan Werbrouck ● Foto’s Charlie De Keersmaecker

‘W
at een groepje oude ver-
zuurde zagen: dit is niet
meer dan caféklap.’ ‘Ein-
delijk horen we de stem-
men van de wijzen die in

de kudde hopelijk enkele nog niet helemaal
verdwaasde koppen wakker kunnen maken!’
‘Ik denk dat we de volgende weken program-
ma’s kunnen vullen met alle luisteraars die
gaan zagen over hoe slecht dit programma
wel is.’ ‘Dit is radio op zijn best, moge Brom-
beren een lang leven beschoren zijn.’ ‘Voer
dit alsjeblieft onmiddellijk af!’ ‘Eindelijk nog
eens een kritisch programma de zondagna-
middag op Radio1.’ ‘Proficiat VRT, u hebt al-
vast één luisteraar verloren.’
Dat de vernieuwing van Radio1 niet op alge-
meen gejuich werd onthaald, is een under-
statement à la ‘de regeringsonderhandelin-

gen schieten niet echt op’. Maar Bromberen,
de zondagmiddagshow waarin gepatenteer-
de klagers als Yves Desmet, Michiel Hen-
dryckx of Julien Vrebos hun ergernis over de
wereld de vrije loop laten, zorgde al hele-
maal voor gemengde reacties in de lezersru-
brieken van kranten of op de website van de
zender. En dan hebben we het ergste nog
niet eens onder ogen gekregen, zegt Pat
Donnez, de Radio1-grootheid die Brombe-
ren bedacht en presenteert.
Pat Donnez: Tijdens het tweede weekend is
de server platgevallen. Het gevolg was dat
vele luisteraars niet op de website van Brom-
beren konden reageren. Je kunt je voorstel-
len hoe zeer díe mensen zich hebben geër-
gerd. (lacht) Ik heb zelfs mailtjes gekregen
waarin ik allerhande complotten in de schoe-
nen kreeg geschoven.
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nen kopjes, door een lieve,
rondborstige juffrouw, zoals
Madame Arabelle dat doet in
De Collega’s. En wat hebben
wij: plastic bekertjes uit een
automaat! Ik kan me daar
vreselijk over opwinden.
Maar net op het moment dat
ik dreig te ontsporen, moet
ik beginnen lachen. Sukkel,
waar zit je je nu weer druk
over te maken, denk ik dan.
Bij mij is de vrolijke wan-
hoop nooit ver weg.
Patrick De Witte, nog
zo’n archetypische brom-
beer, vertelde me ooit dat
hij met moeite nog een
krant kon lezen zonder
zich te ergeren. Herken je
dat?
Donnez: Absoluut, het is
vandaag onbegonnen werk
om complexloos een krant te
lezen. Of een titel loopt
kreupel, of er staan dt-fouten
in... Maar die weerzin heb ik
ook als ik tv kijk of naar de
radio luister. Vijf jaar geleden
reed ik vrijdagavond laat van
kantoor naar huis, de Reyers-
laan op richting Mechelen,
waar ik woon. Ik was naar
Radio1 aan het luisteren en
ik was me zozeer aan het op-
winden over wat daar te
horen was dat ik tegen de
auto voor mij botste. Een col-
lega die samen met mij was
vertrokken, stapte uit en zei:
‘Het stond je zeker niet aan
op de radio?’ (lacht) Sinds-
dien rijd ik niet meer met de
auto. Dan hoef ik ook geen
autoradio meer te verduren. 
De vernieuwing van
Radio1, het feit dat een
nieuwszender per se snel-
ler en hipper moet wor-
den, lijkt mij anders ook
wel een goed onderwerp
voor ‘Bromberen’. Heb je
je daaraan geërgerd?
Donnez: Ik denk dat het een
noodzakelijk kwaad was. En
dat zeg ik niet om mijn
bazen te plezieren: ik was de
eerste om in de voorhoede te
gaan lopen en te zeggen dat

er een nieuwe dynamiek
moest komen. En alle erger-
nissen ten spijt vind ik dat
het station nu veel opwin-
dender klinkt. Ik heb me in
ieder geval sinds mijn begin-
periode op de radio nooit zo
geamuseerd. Het is niet
omdat ik Bromberen maak
dat ik niet voor verandering
zou zijn, hé? Ik had tot de
rest van mijn dagen aangena-
me, diepgravende gesprek-
ken kunnen voeren en dan
weltevreden op pensioen
kunnen gaan met de gedach-
te: ik ben erin geslaagd af en
toe een niet onaardige vraag
te stellen. Maar dat is mijn
ambitie niet. Ik wil niet
samenvallen met de media-
mens Pat Donnez. Ik ben er
zovele. Ik heb het idee dat ik
nog maar tien procent van
wat ik doe en ambieer, heb
laten zien. 
Binnenkort komen er nog
een paar procentjes bij,
want begin oktober ver-
schijnt je eerste dichtbun-

del ‘Het is een mooi leven
(zolang je niet bestaat)’.
‘Eindelijk out hij zich als
schrijver’, liet je vriend
Dirk Verbruggen ergens
optekenen.
Donnez: Ik ben heel toeval-
lig bij de radio terechtgeko-
men, omdat mijn toenmalige
lief mij begin jaren 80 achter
mijn rug had ingeschreven
voor een examen. Als ze dat
niet zou hebben gedaan, dan
was ik misschien gaan schrij-
ven. Ik schrijf al zolang ik
radio maak, maar ik heb er
nooit iets mee gedaan. Tot
een Nederlandse uitgever er
door weer een of ander stom
toeval lucht van kreeg en me
vroeg of ik eigenlijk nog veel
langer verstoppertje wou
spelen. Of ik misschien ging
wachten tot ik dood was om
mijn werk uit te geven en er
effectief niemand meer op
zat te wachten?
Je hebt elf jaar aan deze
bundel gewerkt. Dat is
enorm lang.

Donnez: Dat kan twee din-
gen betekenen: ofwel ben ik
maniakaal en perfectio-
nistisch, ofwel heb ik geen
enkel talent (lacht). Natuur-
lijk speelde er ook een gi-
gantische faalangst mee. 
In die elf jaar heb ik drie
vriendinnen tot wanhoop ge-
dreven. Zij werden echt gek
van mijn gepruts, mijn ge-
priegel in de marge, en een
voor een heb ik ze zien ver-
trekken. De laatste zei: ‘Jij
doet alsof je leven ervan af-
hangt.’ En toen werd ik heel
kwaad: ‘Alsof? Mijn hele
leven hángt daar van af!’

Het is eigenlijk deernis-
wekkend om zo maniakaal te
zijn. Op dat vlak ben ik een
typische man. In de maanden
die voorafgaan aan zoiets als
Bromberen, een, laten we
eerlijk zijn, onnozel program-
maatje dat zo weer in de
ether oplost, ben ik daar zo
monomaan mee bezig dat let-
terlijk alles en iedereen om
mij heen verdwijnt. Normale,
gezonde mensen doen dat
niet. Ik weet niet wat mij dan
bezielt; wellicht is het mijn
vorm van verzet tegen de si-
nistere grap die het leven is.
Leonard Nolens sloot zich
vroeger op in een hutje in
het bos om aan zijn ge-
dichten te werken. Is dat
jouw ideaal?
Donnez: Nee, ik moet toch
af en toe onder de mensen
komen, hoe zeer ik me ook
aan ze erger. De poëzie is
mijn tegengif voor de waan-
voorstelling van de media,
waarin we elke dag opnieuw
doen alsof we de wereld
gaan veranderen. Maar dat
moet ook, want stel dat je
dat niet zou doen, dan zou-
den we nog veel grotere
troep op ons bord krijgen. Je
moet jezelf voorliegen dat
wat je op dat ogenblik doet
echt het allerbelangrijkste is
ter wereld, maar op hetzelfde
moment beseffen dat er niets
zo onnozel is.

PAT DONNEZ

‘We amuseren ons ontzettend.
Van het moment dat we binnen-
gaan tot we weer buitenkomen,
staat het schuim ons op de bek.’



Iemand die gedreven
wordt door ‘de drang om
mensen te doorgronden’,
zoals je zegt in een inter-
view, die moet toch ook ge-
woon van mensen houden?
Donnez: Dat is een heel
interessante vraag. Ik kan het
niet ontkennen: ik leef met
vele fouten, en een daarvan
is inderdaad dat ik soms
mensen binnenstebuiten wil
keren. Ik denk dat ik een
misantroop ben die af en toe
mensen tegen zich aandrukt,
en zegt: ‘Samen overleven
we het wel.’ Maar dat mag
wel niet te lang duren
(lacht). Eigenlijk ben ik een
wandelende paradox, zoals
ook blijkt uit de titel van mijn
bundel. 
Nog eentje dan: je geeft
weinig interviews omdat je
niet ‘met mijn ziel onder
de arm’ wil lopen. Een
dichtbundel uitbrengen
lijkt me toch net dat: met
je ziel onder je arm lopen.
Donnez: Ik ben geen exhibi-
tionist. Ik heb ook niet de
ambitie om naakt in een
lange regenjas rond te lopen
en die voor het eerste het
beste meisje open te gooien
zodat ze de gedichten op de
binnenvoering kan lezen.
Dat is ook een van de rede-
nen waarom ik zo lang ge-
wacht heb. Sommige vrien-
den zijn echt geschrokken
van de bundel. Mensen die
ik al 25 jaar ken en met wie
ik — op de vrouwen na —
alles heb gedeeld, zeggen:
‘Eigenlijk heb ik jou nu pas
leren kennen.’ Je legt jezelf
bloot op tafel hé? Er is één
troost natuurlijk: dat nie-
mand nog poëzie leest.
Je bereik zal inderdaad
minder groot zijn dan bij
‘Titaantjes’.
Donnez: Ik heb tegen mijn
uitgever gezegd dat ik blij zal
zijn als er 50 exemplaren van
verkocht worden. Waarop hij
zei: ‘Heb jij zo’n grote fami-
lie?’ (lacht uitbundig)

Je vader is ongeveer twee
jaar geleden gestorven.
Heeft dat een rol gespeeld
in je beslissing om met je
gedichten naar buiten te
komen? Dat je nu zelf be-
wuster omgaat met de
tijd die je nog rest?
Donnez: Misschien. Laten
we eerlijk zijn: als ik zo oud
word als mijn vader, dan
heb ik nog een kwarteeuw-
tje voor de boeg. Dat is niet
zo gek veel om alle dingen
te realiseren die ik nog zou
willen doen: een paar boe-
ken schrijven, wat program-
ma’s maken, misschien een
album opnemen, een paar
vriendinnen het leven be-
moeilijken... (lacht) Eigen-
lijk heb ik nog een paar
eeuwen nodig.
Ik las dat je vader vroeger
in de kantlijn van kranten
of magazines zijn ergernis-
sen neerkrabbelde. Dat
lijkt een beetje op wat
‘Bromberen’ nu brengt.
Donnez: Daar heb ik nog
niet over nagedacht, maar
dat klopt wel. Ik doe eigen-
lijk niet meer dan wat hij
deed. Als mijn vader de
krant had gelezen, dan kon
je hem eigenlijk opnieuw
lezen voor het commentaar
dat hij erbij had geschreven.
Er mocht bijvoorbeeld geen
foto van Bush verschijnen,
of hij tekende er grote oren
aan, altijd. Hij had ook een
bijzonder mooie vorm van
humor. Ik herinner mij dat
hij op een foto van een
VTM-omroepster die zich
had laten portretteren in
een bibliotheek, tussen veel
boeken dus, een tekstbal-
lonnetje had getekend met
daarin het woord ‘Ver-
dwaald’ (lacht). Het is dus
misschien wel een familie-
trekje. Ik kan het ook niet
laten om af en toe een prik-
je te geven. Maar ik kan
even goed met mezelf de
spot drijven, hoor.
Zoals in het gedicht ‘Koop-

je’, waarin je jezelf te koop
aanbiedt en dat eindigt
met de regel: ‘Smoel mag
naar een goed doel.’
Donnez: Ik wantrouw men-
sen die niet met zichzelf kun-
nen lachen. Echt waar: er is
niets zo verdacht als een ern-
stig iemand. En ironie is een
manier om jezelf voor de
voeten te gaan lopen. Maar
ironie is natuurlijk ook een
ziekte van deze tijd. Het is
vandaag vooral een wapen
geworden om niet te zeggen
waar je voor staat. Ik wil dus
niet grossieren in alleen maar
ironie of binnensmonds ge-
monkel. Er zit wel wat ver-
makelijkheid in mijn gedich-
ten, maar als je de bundel in
zijn geheel leest, krijg je een
soort röntgenfoto van wie ik
ben. Eigenlijk is Bromberen

in dat opzicht een soort uit-
vergroting van mijn poëzie:
de toon is ironisch, maar je
leert heel wat over de men-
sen die het maken. Alleen
moet je voor mijn bundel be-
talen en krijg je Bromberen
gratis en voor niks. Hoewel,
de eerste reactie die we
binnenkregen op de Brom-
lijn (telefoonlijn waar luiste-
raars hun ergernissen kwijt
kunnen; nvdr.) was: ‘Zulke
zageventen. Moet ik daar be-
lastingen voor betalen?’ ●
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Motives for Jazz bestaat 10 jaar ! De Limburgse jazzpodia bieden u 
dit seizoen een bijzonder feestprogramma met naast 40 concerten 
ook exposities, films, en meer. Word gratis lid en geniet fikse 
korting op de toegangsprijzen.

meer concerten & info op www.limburg.be/motivesforjazz
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di Ab Baars & Ken Vandermark Quartet

KASTEEL VILAIN XIIII LEUT - MAASMECHELEN
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vr Jan Garbarek Group 

CULTUURCENTRUM HASSELT 
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vr Susanne Abbuehl Group

CC MAASMECHELEN 

20
20u00

10
za By Any Means: Ali, Gayle, Parker

KUNSTENCENTRUM BELGIE HASSELT 
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di BassDrumBone

KASTEEL VILAIN XIIII LEUT - MAASMECHELEN

‘BROMBEREN’
Elke zondag, 13.00 - Radio1
13.00 – Radio1‘HET IS EEN MOOI
LEVEN (ZOLANG
JE NIET BESTAAT)’
Uit op 6/10
(De Arbeiderspers)




